
Doplnění informací o počátcích Licitovaného bodovaného mariáše ve Žďáru a 

Doubravách . 

Antonín  Křapka v úvodu na poslední Grand Slam Ligy Českého Ráje , citlivě 

vzpomenul na zesnulé hráče , kamarády , kteří se podíleli na poměrně dlouhé 

cestě bodovaného liciťáku .  

Tonda mne nepřímo vyzval abych jako jeden z nejstarších hráčů popsal  počátky  

a podrobnosti dění okolo bodovaného licitovaného mariáše . 

Někdy v  roce 1988 Josef Žďárský ,zdejší chalupář a řezník z Prahy , nakazil 

vášnivého mariášníka Vl.Brože ze Žďáru myšlenkou bodovaného licitovaného 

mariáše . Protože Vl.Brož byl velmi aktivní ,tak již v roce1989 se první družstvo 

KLM Žďár zúčastnilo několika ligových turnajů v bodovaném liciťáku . Družstvo 

tvořili Josef Žďárský , Vladislav Brož , Miroslav Haken, Josef Buriánek a Jaroslav 

Richtr . Již v roce 1990 pan Brož uplatnil své organizační schopnosti a dal 

dohromady  dvě družstva KLM Žďár 1 - Žďárský , Brož , Haken , Richtr Jar. a KLM 

Žďár 2 . - Buriánek , Donát Jiří za Žďáru , Kroupa Jan z Loukova a Mudr. Cinek . 

V průběhu roku se ukázalo , že ani družstvo KLM Žďár 1 , ani KLM Žďár 2 

z důvodu pracovního vytížení nemůžou pravidelně navštěvovat ligové turnaje a 

tak se hrálo pravidelně v restauraci „ U Šlamborů „ve Žďáře , někdy taky 

v restauraci  „U Lebedů „ v Doubravě. V roce 1990 se dohodla jedna organizační 

změna , která ovlivnila další dění v bodovaném licitovaném mariáši . Protože 

všechny turnaje v bodovaném licitovaném mariáši se hráli v Praze a od Prahy na 

západ , tak družstva , Letná Jičín Gaunera Holice a KLM Žďár založili -  Volné 

sdružení hráčů licitovaného mariáše , Oblastní soutěž východní Čechy . Tento 

složitý  název byl hráči ihned nazývaný „ Východní liga  „  . Východní liga se 

ukázala  jako pozitivní změna . Všechna zainteresovaná družstva musela 

pořádat  turnaje . V místech jako Žďár , Doubrava nebo Holice se objevila 

spousta nových hráčů a vznikla nová družstva .  Ihned na druhém turnaji se 

přihlásilo úplně nové družstvo Hrubejch Jablonec  s hráči , Vladislavem Veselým 

, Janem Pivodou a dalšími hráči.  V polovině roku vzniklo družstvo Jizeranu 

Doubrava . Hned od počátku byl kapitánem Míla ( Eda ) Vaníček a hráči Zdeněk 

Kosek , Josef Fena , Pařik Miroslav , Donát Jiří a Špetlik Milan . Na konci roku se 

nejlépe umístil Míla Vaníček .  



Pro Žďárská družstva byl rok 1991 smutným rokem . V květnu náhle zemřel 

zakladatel a náš učitel licitovaného mariáše Josef Žďárský . 

Ve Žďáře hráli dvě družstva KLM Žďár 1 a KLM Žďár 2 . ZaˇKLM 1 hráli Brož 

Vladislav , Haken Miroslav , Buriánek Josef a Richtr Jaroslav . Tato sestava se 

příliš neměnila . Za KLM 2 , hrál Josef Žďárský , Picek Břetislav , Schmídová 

Gabriela , Kožený Vladislav , Canda Jiří ,Beneš Zdenek a Čada Vilém. Na konci 

roku se ze Žďárských hráčů nejlépe umístila Gabriela Schmídová na krásném 

pátém místě , ze 74 . hráčů . 

Svaz Českých mariášníků  dne 14.12.1991  pořádal  1 Mistrovství České 

republiky v licitovaném mariáši . Turnaje se zúčastnilo 91 hráčů . Z 

hráčů KLM Žďár se nejlépe umístil Brož Vladislav na pěkném 20. Místě . Hráči 

Jizeranu Doubrava se turnaje nezúčastnili . 

V dalších letech se stálými hráči Jizeranu Doubrava stali  , Milan Vrabec , 

František Patočka , Josef Richter , Jaroslav Šimerda . A od roku 2004 také Kuc 

Radek a Antonín Vojtěch kterého přívedl Z . Kosek . 

Do Žďárských družstev patřili také Jiří Janoušek , Vladimír Vávra , Míra Králik , 

Gabriela Schmídová a Kateřina Jirounková , které obě hráli výborně a navíc byli 

ozdobou  turnajů kterých se zúčastnili .  

Později vznikala různá treninková sdružení , ale to již patří do dalšího 

bouřlivého období bodovaného licitovaného mariáše . Bodovaný licitovaný 

mariáš je velmi mladé odvětví mariáše. Jak organizačně tak personálně se stále  

vyvíjí a mnění . 

Ještě jedna událost , která sice nepatří do počátků , ale v roce 2003  napsal 

kapitán Jizeranu Doubrava , Míla Vaníček otevřený dopis tehdejšímu řídícímu 

ligy Vlad . Veselému . V tomto dopise navrhl a zdůvodnil  míchání karet před 

rozdáváním .  Tento návrh při poradě kapitánů družstev byl schválen převahou 

jednoho hlasu .  Protože tento revoluční návrh změnil charakter  hry , považuji 

za vhodné , aby se s ním seznámili všichni hráči které bude zajímat . V příloze je 

komletní kopie tohoto dopisu . 

Jestli jsem na něco nebo někoho zapomenul , rád doplním . 

Jaroslav Richtr 9.8.2023                          1 x  Příloha : historický dopis M. Vaníčka 



 

 

 


